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Úvodní slovo
definici hodnot, které je nutné hájit, vyznávat, chrá-
nit, snad o ně i bojovat a obětovat se.

Jak jsme podivně vybaveni zvláštní imunitou a po-
dobné myšlenky nám připadají přehnaně patetické.

Kde jinde se berou podivné úvahy o nepatřičném 
rozměru inaugurace než v zahanbujícím poznání, že 
nám to bylo jedno…

Naopak, je sympatické, že jsme se mohli opřít o ku-
lisu tisícileté kultury, trvale zasazené do evropského 
kontextu. Je zřejmé, že v příběhu pádu železné opony, 
prezentovaném jako nové získání svobody, jsme se 
soustředili především na to, od čeho jsme se osvobodili. 
A to tak, že mnoho dalších hodnot nám prostě bylo fuk…

Je načase začít vyprávět nový příběh. Mnohem ob-
tížnější. Příběh svobody, kterou chápeme jako úkol.

Příběh, kde se ptáme, k čemu jsme svobodni…
Mons. Adolf Pintíř, předseda

z těchto měst hnáni na smrt nebo 
ti, kteří je brání? Poutní místo ještě 
nedávno odsouzené k zániku po-
vstává pozvolna z popela. Připadá 
mi jako hmatatelný obraz výroku 
proroka Izaiáše: „Hle, vyryl jsem si 
tě do dlaní, tvé hradby mám před 
sebou stále.“

Jediným dárcem pokoje je Ježíš 
zmrtvýchvstalý. Přichází právě ve 
chvílích, kdy se zdá všechno tem-
né a ztracené a rozráží i zavřené 
dveře. Ať nás sílí tato naděje.

s. Angelika Pintířová

Č asy se mění, znělo nad Prahou. Nová genera-
ce obyvatel České republiky, která zná příběh 
pádu „železné opony“ jen z vyprávění, často 

ho spojovala jen s trapnou karikaturou prezentovanou 
„Hradem“ a neměla žádný důvod k pocitům hrdosti na 

vlastní zemi, má nový 
příběh. To, co nám 
bylo ukradené (ne 
ukradeno!), musíme 
získat zpět a navrátit. 

Ano, chováme se 
často tak, jako že je 
nám jedno, jaké hod-
noty nám vládnou. To 
je příběh ukradené 
standarty, nyní znovu 
vrácené. Jde o novou 

Mons. Adolf Pintíř

s. Angelika Pintířová

Slovo duchovní rádkyně
„Promlouvám k Bohu, své skále: 
‚Proč na mě zapomínáš, proč musím 
chodit zármutkem sklíčen v sevře-
ní nepřítele?‘ (Ž 42) Jak dlouho se, 
Bože, smí protivník rouhat? Smí ne-
přítel znevažovat trvale tvé jméno? 
Proč stahuješ ruku nazpět? Zvedni 
svou pravici z klína, skoncuj s nimi!“ 
(z Žalmů 42 a 74). Tak nějak podob-
ně v nás mohou v těchto časech 
rezonovat žalmistovy modlitby. Jak 
zaznělo z úst účastníků, téma naší 
konference bylo letos těžké, a snad 
jako by mu chyběla naděje.

Krátce před naší konferencí 
navštívil papež František africké 
země, kde jsou útrapy války léta 
na denním pořádku. Doporučoval 
pět ingrediencí pro budování míru. 
Především si zvolit dobro a nedat 
se pohltit bahnem zla. Pokud si 
navzájem podáme ruce, uvidíme, 
že žádné dvě nejsou stejné, každá 

může ničit i milovat. K prstům ruky 
přiřadil pět složek pro budování 
mírové budoucnosti. Palec je nej-
silnější, a největší silou je modlit-
ba. Ukazováček směřuje k druhým 
a vede nás k budování společen-
ství, prostředníček vybízí k po-
ctivosti, prsteníček jako nejslabší 
prst nám připomíná naše slabosti 
a nutnost odpuštění. A podobně 
jako malíček není žádný z nás tak 
malý, aby nemohl sloužit druhým. 

V rámci konference jedna sku-
pina účastníků navštívila Starou 
vodu u Libavé. Kdysi kvetoucí 
poutní místo sloužilo dlouhá léta 
armádě. Do fresek na stěnách jsou 
vyryty azbukou nápisy měst odkud 
sem byli naveleni sovětští vojáci. 
Moskva, Irkutsk, Bachmut … do-
slova křičí ze stěn. Co asi prožívali, 
ti, co tu vyrývali do stěn ta jmé-
na? Co asi prožívají ti, co jsou teď 
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Prostřednictvím pozdravů a odpovědí na dotazy se 
objevily různé pohledy na téma. Mons. Adolf Pintíř 
upřesnil že: „Evropa je na rozcestí, my jako společ-
nost však nikoli“. Prohlásil, že jako společnost bude-
me pokračovat ve vzájemném oslovování se a vyu-
žijeme tak příležitosti bližšího poznání a pochopení 
sebe navzájem. Na otázku moderátorky, jak vysoká 
je cena za mír a zda bychom ji měli zaplatit, odpově-
děla Petra Ernstberger, ředitelka Česko-německého 
fondu budoucnosti, že musíme přinášet oběti. Nejis-
tota bude panovat a plány do budoucna lze dělat jen 
v krátkodobém horizontu. Jasné ale řekla: „Skutečnou 
cenu platí Ukrajinci, kteří platí svými životy.“ 

„Jak může být ukončena válka? A co přijde 
potom? – etická a historická reflexe
„Jak může být ukončena válka? A co přijde potom?“ 
Těmito otázkami uvedla moderátorka Anežka Ja-
kubcová dva úvodní referáty, které zahajovaly první 

Evropa na rozcestí mezi mírem a válkou –  
Česko-německá konference SAG

Letošní Česko-německá konference Sdružení Ackermann-Gemeinde  
se konala v období mezi 10. 2. – 12. 2. 2023 v Olomouci. Motto tohoto roku bylo 
„Evropa na rozcestí mezi mírem a válkou“. Díky velkému zájmu jsme se ve vysokém 

počtu mohli shledat jak s účastníky z České republiky, tak i z Německa.

M ons. Adolf Pintíř, předseda Sdružení Ac-
kermann-Gemeinde, s radostí přivítal 
všechny účastníky v Olomouci s tím, že je 

velice rád, že jsme opustili Prahu jako místo koná-
ní konference. Opuštění Prahy je znamením změny 
a impulsem k omlazení, protože i program konference 
se oproti minulým ročníkům změnil. Staré struktury 
byly nahrazeny novými. Zejména propojení Sdruže-
ní Ackermann-Gemeinde s mládežnickou organizací 
Spirála a mezigenerační propojení bylo změnou, kte-
rá přinesla závan čerstvého vzduchu na což se panu 
předsedovi dostalo kladného ohlasu z různých stran.

„Evropa se nachází na rozcestí, my jako 
společnost však nikoli“
Konference byla taktéž zahájena moderátorkou 
Anežkou Jakubcovou, která vyzvala různé akté-
ry k vystoupení před publikum a každému z nich 
položila otázku související s tématem konference. 
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večer konference. První referát přednášen panem 
doktorem Zdeňkem Mikulkou z Univerzity obrany 
byla na téma Etika války. Jeho vlastní cesta k etic-
ké válce započala na misi v Afghánistánu, kde jako 
duchovní doprovázel vojáky. Dle Mikulky je etická 
reflexe války pokusem o co nejobjektivnější pohled 
na konflikt. V 90. letech se válka stala součásti života. 
Pan Mikulka však jasně říká, že se situace změnila. 
Postmoderní, lokální války měly za cíl zabíjet civilisty 
a tuto metodu používat jako zbraň. Poté však nastalo 
období dialogu a počet úmrtí klesl. Před rokem jsme 
se setkali s novou realitou, řekl pan Mikulka. Rusko 
se navrátilo k imperialistickým praktikám a ukázalo 
enormní agresivitu a násilí. 

Napětí je jasně cítit a je jasné, že i malé kroky mo-
hou vést ke katastrofě. Za účelem objektivního zhod-
nocení války představil teorii spravedlivé války, která 
ztělesňuje určitý přístup k hodnotám. Dle této teorie 
existují kritéria, která musí být splněna, aby mohl být 
válečný konflikt eticky odůvodnitelný. Putinova válka 
tyto kritéria nesplňuje, tudíž stojí dle Zdeňka Mikulky 
v neprávu. 

Zejména kruté chování vojáků, k jakému docházelo 

například v Buče, je šokující a zanechává otevřenou 
otázku: „Proč?“ Chování vojáků je možné ospravedl-
nit morálním vyčerpáním vojáků v důsledku extrém-
ního stresu, frustrace a šikany ze strany ruské vlády. 
Navíc je odměňována poslušnost a jejich činy jsou 
vyznamenávány. Ruská společnost postrádá etickou 
výchovu a reflexi. Proto je potřeba klást si dodateč-
ně otázku, jak by bylo možné ruskému obyvatelstvu 
pomoci.

Na tuto otázku navázala přednáška pana doktora 
Tomáše Kučery z fakulty sociálních věd Karlovy uni-
verzity, která měla poskytnout historickou klasifikaci. 
Uvedl, že chce částečně prezentovat opačné názory, 
než měl předchozí řečník, ale že s ní v mnoha bodech 
souhlasí. Pan Kučera reagoval, že na rozdíl od pana 
Mikulky může poskytnout jiná čísla, která ukazují, že 
ozbrojené konflikty vždy nabírají na intenzitě. Ačkoliv 
by se mezistátní konflikty snížily, zbylé konflikty by se 
naopak zvyšovaly.

Náš evropský pohled není globálně ospravedlni-
telný. Činy ruských vojáků v Buče šokovaly a záro-
veň poučily, že se lidé stále vymezují podle svých 
odlišností. Ve srovnání se Srebenicí je zřejmá jedna 

Úvodní referáty s Ing. Zdeněk Mikulkou, B.Th., Ph.D., MSc. a Mgr. Tomáš Kučerou, Ph.D.
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nejrozhodnější otázku položil jeden z účastníku – jak 
by se dala ukončit válka? Pan Kučera si byl jistý, že 
válka může být ukončena pouze přes vyjednávání 
a dohody. 

Přitom bychom si museli klást otázku, co je důleži-
tější – spravedlivý mír? Mír je priorita, ale toto řeše-
ní se spíše krátkodobé. Dlouhodobá spravedlnost je 
důležitější. Pan Mikulka dodal, že i v tomto případě 
může být aplikována teorie spravedlivé války, zejmé-
na z hlediska poválečné spravedlnosti. Za to nesou 
odpovědnost výhradně Ukrajinci, kteří by se museli 
rozhodnout, kdy a v jaké rozsahu budou ochotni do-
hodu uzavřít.

Mír skrze usmíření, nebo mír skrze boj?
Druhý den začal panelovou diskuzí, ke které byli po-
zvaní čtyři různí referenti a referentky. Pomocí otázky, 
zda je mír pouhou iluzí, započala diskuze. Jako první 
se vyjádřil analytik a aktivista na sociální síti Twitter 
Andrej Poleščuk, který otázku potvrdil. Válka probí-
hala už od roku 2014, kdy Putin anektoval Krym. Mír 
od té doby neexistoval, a i přesto existovala hospo-
dářská spolupráce s Ruskem. Tento problém jsme si 

společná vlastnost. V obou případech byla spouště-
čem touha potlačit „toho druhého“. Identitární vál-
ky, jako je např. i ta proti Ukrajině, jsou důsledkem 
globalizace, protože válka a vymezování se vůči „ji-
ným“ slouží ke konstrukci vlastní identity. Navíc ruská 
autorita a kultura násilí tyto zločiny ospravedlňuje. 
Vojáci jsou aktivním výcvikem a socializací morálně 
odcizeni. Klíčovou roli přitom hrály instituce, které 
učily vojáky zabíjet, ale také nabízely povinné vzdělá-
ní v oblasti humanitárního práva. 

Praktiky ruského režimu by neměly být podceňo-
vány, ale je nebezpečné označovat násilné excesy za 
„typicky ruské“. Tyto excesy existovaly vždy, například 
ve vietnamské válce. Tato skutečnost krutost nerela-
tivizuje, ale ukazuje na „nevýjimečnost“ agrese.

K závěru obou přednášek se konala panelová dis-
kuze, při které mohli posluchači z publika klást otáz-
ky. Tomáš Kučera zdůraznil, že má Rusko strach před 
ukrajinskou emancipací. Ukrajinská identita by měla 
být relativizována, protože Putin nepovažuje Ukra-
jinu za samostatný stát, řekl Zdeněk Mikulka. Putin 
zpochybnil evropský řád. „Ano, jsme ve válce“, od-
pověděl pan Kučera na interpelaci moderátorky. Asi 

Scénické čtení „Z města, které není"

Panelová diskuze

Mons. Adolf Pintíř

Panelová diskuze
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uvědomili až teď. Prof. Dr. Martin Leiner z Univerzi-
ty Fridricha Schillera v Jeně se vyjádřil spíše naději. 
Řekl, že lidé podceňují to, co může být dlouhodobě 
změněno. Mír lze zajistit také pomocí smluv, z nichž 
některé již existují.

Další zajímavá poznámka byla od dalšího referent-
ka Martina Jiruška, výzkumného pracovníka v oboru 
politologie na Masarykově univerzitě a vyučujícího 
mezinárodních vztahů a evropských studií, dle kte-
rého se ruský pohled na svět a hodnotový systém 
od toho našeho liší. Rusko se chová krutě, což vede 
k rozkolu mezi evropskými zeměmi. Sonya Koshkina, 
šéfredaktorka ukrajinského zpravodajského serveru 
Livy Bereh, vyjádřila myšlenku, kterou později potvr-
dili i další řečníci – mír je možný pouze po vítězství 
Ukrajiny a zastavení Putina.

Následně se moderátorka zeptala na očekávání re-
ferentů. Jaký vývoj situace předpokládají? Pan Leiner 
si byl jistý, že se Rusko prohlásí za vítěze. Také další 

podpora Ukrajiny za pomoci dodávky zbraní je ne-
zbytná. Přesto musíme stále oddělovat ruskou vládu 
a obyvatelstvo, aby byl z dlouhodobého hlediska mož-
ný další opětovné soužití a snaha po usmíření. Otázka, 
kterou se v současné době klade mnoho lidí a kterou 
otevřela i moderátorka bylo, jak bychom se po osob-
ní stránce měli chovat my. Pan Poleščuk objasnil, že 
morální podpora nebude stačit, a že peníze a materiál 
budou potřeba na všech frontách. Tuto otázku však 
rozvedl nad rámec individuálního chování. Dodávky 
ze strany vlády trvaly dle jeho názoru příliš dlouho. 
Rusko vede opotřebovací válku, neboť ruští vojáci 
jsou na všechno připraveni a dobře vybaveni.

Ruské zdroje
Moderátorka dále nadhodila aspekt, který mohl být 
zodpovězen zejména panem Jiruškem. Jde o zdroje, 
a o to, jak se ještě více vzdálit od Ruska. Pan Jirušek 
odpověděl s překvapivým tvrzením, že jsme nikdy 

10 let Spirály SAG
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a veřejnoprávní zdroje. Pan Leiner dodal, že jako lidé 
posloucháme to, že jako lidé slyšíme jen to, co slyšet 
chceme. V naší společnosti je potřeba posílit důvěru 
k vědě, neboť touha po pravdě je základem dialogu. 
Pan Poleščuk diskuzi zakončil prohlášením, že pouze 
vzdělávání a osvojení si mediálních dovedností může 
ochránit před dezinformacemi. Státy navíc musí po-
skytovat informace transparentním způsobem. Pro-
paganda je zneužitím svobody projevu.

Diskusní kola – otevřená výměna názorů
Po krátké přestávce na kávu, při které si účastníci 
mohli pobavit o svých dosavadních dojmech, násle-
dovala moderovaná diskuze, která se konala v podo-
bě diskuzních kruhů, ve kterých se referenti každých 
20 minut střídali a mohli tak odpovídat na otázky 
z řady účastníků a vést s nimi rozličné rozhovory. Bě-
hem rozhovorů byly sděleny nové zajímavé informa-
ce, ale také potvrzena důležitá tvrzení. 

nebyli na Rusku skutečně závislí. Jediný problém 
představovala pouze smluvní stránka. Kromě tohoto 
faktu zmínil pozitivní efekt války, který samozřejmě 
nepřevažuje utrpení, ale přesto je rozpoznatelný. 
Tímto efektem bylo sjednocení EU ohledně bezpeč-
nostní otázky. Jednotlivým členským státům došlo, že 
v oblastech dodávek energie je potřeba větší spolu-
práce, solidarity a flexibility.

Ochrana před dezinformacemi
Následovalo téma, na které je expertkou referentka 
Sonya Koshkyna. Se začátkem války se fake news 
(falešné zprávy) z pochybných zdrojů staly dalším 
válečným problémem. Koshkyna následně vyjme-
novala několik příkladů zneužití médií za dob války. 
Zdůraznila, že za šířením těchto zpráv stojí ruská pro-
paganda, která šíří dezinformace přes médium Teleg-
ram. Apelovala na to, abychom taková média zpo-
chybňovali a používali pouze důvěryhodné, seriózní 

Odpolední program „Po stopách olomouckých Němců"
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Na otázku, proč jsme problematiku závislosti na 
Rusku v oblasti dodávky energií neviděli, odpověděl 
Martin Jirušek, že problémem je zejména nekonečná 
dostupnost levné energie. O tomto možném problé-
mu jsme nevěděli, a ani nás totiž nezajímal. Aby bylo 
možné čelit imperialismu, je třeba nadále rozvíjet Ev-
ropskou unii. V budoucnu musí Evropa spolupraco-
vat s USA, i kvůli Číně, která je taktéž nebezpečná. 
Zdůraznil, že globální válka s Čínou je možná, i z toho 
důvodu, že Rusko zahájilo nepředstavitelnou válku 
a Čína jeho činění pozoruje.

Následovala paní Koshkyna, která zdůraznila, že 
se její práce žurnalistky v průběhu války razantně 
změnila, momentálně je mnohem důležitější, něž kdy 
předtím. Už není možné oddělit každodenní život 
od novinářské práce. Mladí novináři musí být připra-
veni i na práci ve válečných situacích. Sama musela 
na začátku války uprchnout z Ukrajiny, ze své rod-
né země, protože se tam kvůli své práci vystavovala 
velkému nebezpečí. Znovu zdůraznila význam ově-
řování zdrojů informací a na povrchnost sociálních  
médií.

Ve čtvrtém a posledním kole střídání referentů 
poznamenal pan Poleščuk fakt, že usmíření by bylo 
možné pouze v případě ruské prohry, Rusko by uzna-
lo porážku a poučilo se z ní, což je podle něj spíše 
nepravděpodobné. Zdůraznil, jak velké nebezpeční 
Rusko představuje. V případě, že by Ukrajina prohrá-
la, Putin by zaútočil na země NATO. O to důležitěj-
ší je vojenská podpora Ukrajiny v podobě dodávek 
zbraní. Navzdory odlišným hodnotám Ruska by však 
dialog měl stále smysl.

Kulturní odpoledne
Po odpolední pauze byly pro účastníky připraveny 
tři odpolední programy, na které se bylo možné pře-
dem přihlásit. Ve14.30 z hotelu vyrazila první skupina 
směr poutní místo Stará Voda u Libavé, které se na-
chází zhruba hodinu cesty autobusem od Olomouce. 
Při cestě k poutnímu místu byli účastníci seznámení 
s jeho historií a posléze si skupina mohla na místě 
prohlédnout kostel. Druhá skupina vyrazila na pro-
hlídku města nazvanou „Po stopách olomouckých 
Němců“. Pan průvodce provedl skupinu historickým 
centrem i místy mimo centrum a krásně tak vykreslil, 
kde a jak německá část obyvatelstva v Olomouci žila. 
Třetí skupina se vydala do Arcibiskupského paláce, 

kde se konala česká a německá prohlídka. Všechny 
skupiny se setkaly v 17.00 v katedrále sv. Václava, 
kde se společně účastnily česko-německé mše sva-
té vedené Mons. Josefem Nuzíkem, uspořádané 
speciál ně pro účastníky konference. 

K ohřátí, večeři a k recepci se šampaňským se 
účastníci poté vydali zpátky do Arcibiskupského pa-
láce, kde se konal poslední bod večera – oslava 10 let 
Spirály.

10 let česko-německého přátelství –  
10 let Spirály
Jubileum mládežnické organizace Spirály získala 
díky nádherným prostorám paláce mimořádný lesk. 
V souladu s vnějšími okolnostmi zahráli členové sku-
piny Spirála na úvod kus klasické hudby. Moderá-
torka poté shledala, že dnešní večer nabízí vše, co 
je potřeba k oslavě jubilea: krásná atmosféra, dobrá 
a společnost a vynikající jídlo a pití. Současní nebo 
bývalí členové Spirály jí do budoucna popřáli mnoho 
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nových členů, zážitků, zajímavých akcí, přátelstvích 
a nových mostů.

Následovala sekce s otázkami na vybrané součas-
né či bývalé členy Spirály. Spoluzakladatelka Kristýna 
Kraus všem vysvětlila, co stálo za vznikem Spirály. 
Původní myšlenkou před 10 lety bylo, že ona a její 
přátelé chtěli založit něco nového, mladého. Chtěli se 
rozvíjet a stejně, jako se spirála stále rozvíjí, vznikl ná-
zev organizace Spirála. Přáli si českou nezávislou or-
ganizaci k německé Junge Aktion, a toto přání se jim 
nakonec splnilo. Eliška Pekárková ocenila fakt, že se 
v organizaci mísí různí lidé různých vyznání a nábo-
ženství. Bývalá dobrovolnice ESC Anna Nouri uvedla, 
že oceňuje možnost přímé realizace svých nápadů, 
tak jako pocit sounáležitosti, který ve Spirále má. 
Bývalý jednatel SAG, Jan Heinzl zdůraznil: „Dávejte 
a bude vám dáno. Přejte a bude vám přáno.“ Zvlášť 
krásné bylo vyjádření Katky Břendové, bývalé mluvčí 
Spirály, která řekla, že díky Spirále vznikla blízká přá-
telství, ve kterých najde v těžkých chvílích oporu. 

V souvislosti s Česko-německou konferencí, jež 
se účastní lidé, co jsou zároveň dlouhodobými členy 
SAG, položila paní moderátorka otázku, zda se sou-
časná generace považuje za most mezi mladou a sta-
rou generací. Kristýna Kraus odpověděla, že mostem 
možná není její generace, ale mládežnická organizace 
Spirála jako celek. V průběhu večera se toto prohlá-
šení potvrdilo. Staří a mladí lidé spolu strávili několik 
hodin, jedli, pili a povídali a naslouchali si, smáli se, 
čímž proměnili prostory paláce v místo mezigene-
račního setkání. Z tohoto výjimečného prostoru byl 
obzvláště nadšený Josef Zelinka, člen předsednictva 
Spirály. Členem je již několik let, a i nadále se chce 
podílet na činnosti předsednictva. V budoucnu by se 
chtěl angažovat v česko-německé výměně, jež je jeho 
srdeční záležitostí. Spirále přejeme do budoucích 
let všechno nejlepší, mnoho dalších česko-němec-
kých setkávání a nových přátelství. Děkujeme, za to,  
že jste!
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Scénické čtení – mezi zoufalstvím  
a vlastní ironií
Poslední den se dopoledne konalo scénické čtení 
současné ukrajinské poezie. Hra nesla název „Jsme 
z města, které není?“ a vznikla pod vedením Divadla 
Láska. Tým herců a hereček doprovázela při čtení hra 
na tahací harmoniku, což obzvláště podtrhlo náladu 
celého představení. Tématika války, útěku, odloučení, 
ale i soudržnosti byla jasná i přes jazykovou barié-
ru. Kromě hudby doprovázely scénické čtení různé 
zvuky, které podtrhovaly aktuální na Ukrajině situaci, 
v níž se herci a herečky ve hře ocitly. Emoce jako 
zoufalství, strach, panika, hněv, ale i jistá sebeironie 
se staly hmatatelnými. Herci a herečky pracovali na 
jevišti s karimatkami, spacáky, plynovým vařičem a se 
zavazadly. V průběhu hry se v rolích ukrajinských 
uprchlíků vzájemně „seznamovali“ a sdíleli své poci-
ty. Hra se stala obzvlášť emotivní, když bylo ke kon-
ci zmíněno téma smrti, byly položeny čajové svíčky 
a jedna z členů divadla, která seděla předtím v publi-
ku, zazpívala ukrajinskou hymnu. 

Po tomto posledním bodu programu byla konfe-
rence zakončena společným obědem, po kterém se 
účastníci postupně vydávali ne svoji cestu domů. 

Letošní konference byla tematicky velice aktuál-
ní, ale také patřičně náročná. Téma války zatěžující 
zejména pro starší generace, které k němu mají jiný 
vztah než mladší lidé. 

Je důležité mluvit o nepříjemných tématech, zvláš-
tě když se nás jako společenství dotýkají a máme 
možnost se k nim postavit a aktivně hájit naše 
hodnoty.

Všem účastníkům děkujeme za aktivní účast a dou-
fáme, že se s vámi příští rok opět setkáme! 

Velký dík patří také našim sponzorům, Česko- 
-ně meckému fondu budoucnosti, Renovabis a So-
zialwerk der Ackermann-Gemeinde stejně jako naše-
mu partnerovi, Nadaci Konrada Adenauera, bez které 
by se tato konference nemohla uskutečnit.

Všechny fotografie  
z letošní konference  
naleznete zde: 

Za fotky děkujeme Ondřejovi Charvátovi, Bezeslov s.r.o. 

Jubileum Spirály zahájilo předsednictvo Spirály a sestra Angelika



12  /SAG – Informační list 1/2023

Rozhovory z konference 

Tématem letošní Česko-německé konference bylo „Evropa na rozcestí – mezi 
mírem a válkou“. Přímo na konferenci jsme měli možnost poslechnout si zajímavé 
názory a komentáře k tomuto tématu od našich referentů a účastníků. Bližší otázky 
zabývající se touto problematikou jsme položili i v tomto vydání Informačního listu. 

 մ Jak lze dosáhnout usmíření mezi Ruskem, Ukrajinou 
a zbytkem Evropy? Je obnovení míru možné?

prof. Martin Leiner
Dle mého názoru zahrnuje 
smíření tři body a to: 1) vy-
rovnání se se zločiny, 2) bu-
dování důvěry a 3) vytvoření 
společné vize do budoucna. 
Na všech třech bodech se 
již v tichosti na různých mís-
tech pracuje.

1) Proces vyrovnávání se s válečnými zločiny je dobře 
připraven prostřednictvím příslušné dokumentace 
a soudních případů, z nichž první začal již po ně-
kolika týdnech války. V květnu 2022 byl za váleč-
né zločiny na Ukrajině odsouzen první ruský voják. 
V lednu a únoru 2023 bylo jasné, že zločiny budou 
řešeny zvláštním mezinárodním tribunálem.

2) Je potřeba rozlišovat mezi viníky války a ruským 
obyvatelstvem. Navzdory vysokým ratingům Putina 
v průzkumech veřejného mínění, jejichž validitu je 
sice třeba hodnotit kriticky, nelze ani v této válce 
předpokládat kolektivní vinu. Statisíce Rusů opus-
tily zemi a mnoho dalších se staví proti válce. Další 
se nechali oklamat propagandou a dezinformacemi. 
V každém případě jsou v Rusku i v exilu lidé, k nimž 
existuje důvěra a s nimiž lze důvěru budovat. Tito 
lidé budou pro dobu po válce velice důležití. Jak bylo 
vidět za druhé světové války, usmíření začíná upro-
střed války a mosty je třeba budovat již během ní.

3) Cílem může být pouze mírové uspořádání v Evropě 
včetně Ruska. Aby bylo možné dosáhnout konkrét-
ního cíle, je nutné uvažovat o tom, že by nakonec 
byla uzavřena komplexní mírová smlouva, která by 
jednou provždy ukončila druhou světovou válku 
a pozdější konflikty v Evropě. 

Nejdůležitější na celém procesu je, aby byly vybu-
dovány mosty přátelství a usmíření mezi lidmi v Rus-
ku, na Ukrajině a v Evropě. Výměny mládeže, part-
nerská města, společné historické projekty a mnoho 
dalšího může toto spojení budovat a posilovat od lidí 
k lidem. 

 մ Jaké jsou pozitivní výsledky války ve vztahu  
k evropskému společenství?

Martin Jirušek
Na vaši otázku bych od-
pověděl, že pozitivním 
výsledkem je, že celá 
EU (a z širšího hledis-
ka i celá Evropa) nyní 
stejně chápe potřebu 
dekarbonizace a pře-
chodu na nový systém. 
Všichni vidí, že dekar-

bonizace je prospěšná nejen pro životní prostředí, 
ale také pro bezpečnost. Dekarbonizace zname-
ná snížení emisí, ale také snížení závislosti na fo-
silních palivech dovážených z nestabilních zemí 
nebo ze zemí, které jsou otevřeně nepřátelské.  
Evropské země nyní ve skutečnosti vidí, že přechod 
na nízkouhlíkové hospodářství je prospěšný pro 
všechny bez ohledu na to, co považují za nejpal-
čivější problém dneška, ať už je to dopad fosilních 
paliv na životní prostředí, nebo jejich zbrojení. Pozi-
tivním výsledkem je tedy silnější jednota evropských  
zemí.

 մ Jaké podněty může církev dát k obnovení míru?

Sestra Angelika 
Ano, téma konference bylo náročné. Pro mě bylo po-
zoruhodné, že právě v té době papež František na-
vštívil země, kde se válčí a hovořil o tom, jak můžeme 
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pomoci míru, upozornil 
na naše osobní nasazení 
pro mír tím, že budeme 
poctiví, odvrhneme zlo. 
Dalším momentem je 
budování společenství 
a ochota uznat kvality 
druhých, vidět je Boží-
ma očima a dokázat od-
pustit a modlit se i za ty, 
co nám ubližují. A taktéž 

být ochotni sloužit. A překvapivě mě dnes zaujal je-
den komentář z dokumentu o válce na Ukrajině 
a o tom, jak se vyrovnat s válečnými zločiny. Dotyč-
ný komentátor připomněl Jihoafrickou republiku, kde 
nešli cestou hledání viníků a spravedlnosti a pomsty, 
ale snažili se o cestu usmíření. 

Poukazoval na rozdíl oproti bývalé Jugoslávii, kde 
i přes vyšetřování zločinů a snahu je potrestat, vládne 
stále mezi sousedy nenávist. Takže se jeví biblické: 
„dobře čiňte těm, kteří vás nenávidí.“ jako sice těžké 
a zdánlivě chybné, paradoxně jako účinné.

Okénko Spirály Sdružení Ackermann-Gemeinde 
 

a nadýchaného dortu. Já a dal-
ší tři členové Spirály jsme akci 
započali hudebním vystoupením. 
Dále pokračovala debata se zaklá-
dajícími členy Spirály. Rozkrojil 
se dort a konal se přípitek. Na 
závěr večera jsem se zúčastnila 
hospodského kvízu, který přinesl 
další příležitost se dozvědět více 
o spolku a seznámit se s dalšími 
členy či přáteli Spirály.

V neděli nás před odjezdem če-
kalo ohlédnutí za celým pobytem 
a Stadt-rallye, která nám dávala 
možnost si prohlédnout nejzná-
mější kouty Olomouce. Tím jsme 
úspěšně zakončili náš společný 
pobyt. Alžběta Bendová

Jarní setkání Spirály 

Když mi moje kamarádka 
navrhla, abych se účastnila 

jarního setkání Spirály v Olomou-
ci obávala jsem mé neznalosti 
německého jazyka. Nakonec se, 
ale ukázalo, že mé obavy byly 
zbytečné.

Tato akce se konala od 11. 2. 
do 12. 2. Když jsem dorazila na 
místo ubytování, většina účastní-
ků již byla na místě. Letmo jsem 
se seznámila s pár účastníky, ale 
pořádné seznámení nás teprve 
čekalo při večerních aktivitách. Při 
těch jsme se někdy myšlenkově 
i fyzicky zapotili, ale hlavně jsme 
se zasmáli. Řešili jsme téma mladí 
lidé, jako strůjci míru. Vše bylo 
přitom tlumočené členy Spirály 
z češtiny do němčiny a naopak.

Později večer jsme si již jen 
užívali vzájemné přítomnost a po-
vídali si.

Druhy den v sobotu nás čekal 
hlavní program. Po snídani jsme 
vyrazili na konferenci Sdružení 

Ackermann-Gemeinde probíhající 
paralelně se setkáním Spirály. Tam 
jsme si vyslechli panelovou dis-
kuzi se zajímavými hosty na téma 
Evropa na rozcestí mezi válkou 
a mírem. Poté jsme měli možnost 
se i aktivně zapojit a spousty čle-
nů Spirály toho využila a ptala se 
hostů na věcné otázky. Následně 
jsme poobědvali v hotelu a odpo-
ledne nás čekal volitelný program.

Večer se konala také velmi 
důležitá událost víkendového se-
tkání a to oslava 10 let výročí od 
založení Spirály. Akce se konala 
v překrásném Arcibiskupském pa-
láci. Byl zajištěn záživný program 
a výborné jídlo v podobě rautu 
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Nezapomenutý – Franz Olbert 

Ackermann-Geimeinde truchlí za Franze Olberta,  
který zemřel 11. ledna 2023 v Mnichově,  

a který po desetiletí ztělesňoval Ackermann-Gemeinde  
v politice a společnosti, v katolické církvi, doma i v zahraničí.

pro něž se „nikdy více válku“ 
stalo posláním. Dále získal 
také známé vědce a histori-
ky, kteří zkoumali cestu od 
nacionalismu k válce, teroru 
a vyhnání a dokumentovali 
ji jako poučení pro budou-
cí generace. Kromě toho 
vytvořil široký okruh dob-
rovolných pracovnic a pra-
covníků na plný úvazek, 
kteří budou i nadále praco-
vat v jeho duchu, ze všech 
sil a s hlubokou vděčností, 
aby se jeho vize smířlivého 
sousedství v Evropě stala 
skutečností.

Za svou všestrannou an-
gažovanost a zásluhy o čes-
ko-německé usmíření byl 

oceněn mnoha cenami doma i v zahraničí – v roce 
1991 obdržel Spolkový kříž za zásluhy se stuhou, 
v roce 1995 medaili Bernarda Bolzana, v roce 1995 
Papežský řád svatého Silvestra, v roce 1999 Spolko-
vý kříž za zásluhy I. třídy, v roce 2002 Cenu Hanse 
Schütze der Ackermann-Gemeinde, v roce 2005 čes-
kou medaili za zásluhy, v roce 2006 cenu Gratias agit 
a v roce 2010 medaili Za zvláštní zásluhy o Bavorsko 
ve sjednocené Evropě, Bavorský řád za zásluhy a me-
daili svatého Adalberta.

Všichni v Ackermann-Gemeide ctíme Franze Ol-
berta jako velký vzor, respektovaného, autoritativ-
ního, kompetentního, přesvědčivého, spolehlivého, 
srdečného, laskavého, přátelského a oblíbeného 
člověka.

Vážený pane Olberte, milý Franzi, děkujeme.
Margareta Klieber

S ám musel v dětství 
společně s matkou, 
babičkou a souro-

zenci projít tragickým osu-
dem vyhnanství. S vděčnos-
tí často vyprávěl o českém 
sousedovi, který rodině 
před deportací rychle pod-
strčil velký kus slaniny, což 
prý stačilo, „dokud tu zase 
nebudete“.

Možná právě toto gesto 
soucitu bylo základem jeho 
celoživotního úsilí o usmíře-
ní s českými sousedy a mír 
v Evropě. Za sedm deseti-
letí jeho působení v Acker-
mann-Gemeinde se stalo 
velké společenství, které 
bylo založené v roce 1946 
vizionářskými osobnostmi. Jako jejich důstojný ná-
stupce se sám stal respektovanou, vizionářskou au-
toritou v našem společenství.

Jeho srdeční záležitostí bylo das Sozialwerk der 
Ackermann-Gemeinde, které podporuje církev pro-
následovanou za komunismu v těch nejtěžších pod-
mínkách, a které dodnes podporuje nespočet koste-
lů, školek, škol, klášterů a dalších sociálních zařízení 
v jeho vlasti; mnoho vykořeněných mladých lidí našlo 
v Junge Aktion, v Hochschulringu a v Oddělení pro 
výchovu mládeže nové společenství a přátele v celé 
Evropě a Institut Bohemicum seznámilo s kulturou 
a historií Čech, Moravy a Slezska i ty, kterým byla 
východní Evropa dosud cizí.

Franz Olbert měl dar získat pro sebe a tím i pro Ac-
kermann-Gemeinde mnoho lidí dobré vůle, a to nejen 
ty, kteří sdíleli jeho křesťanské přesvědčení, ale i ty, 

Franz Olbert
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Przemek Schreck  

Przemek Schreck procestoval Indii, Nepál, Kambodžu, 
Myanmar, Indonésii, Vietnam a Malajsii. Zde se 
věnoval sociokulturním studiím a autodidaktickému 
studiu klasické literatury. Jeho explicitní zájem 
o literární modernu počátku 20. století, zejména 
o Franze Kafku, se rychle upevnil. Dnes o tomto 
autorovi hovoří v doprovodných projektech 
k vyučovacím hodinám, na seminářích pro učitele, 
v pražských uličkách na literárních vycházkách a na 
kulturních akcích. 

Przemek Schreck řídil kulturní zámek Schwante, je 
spoluzakladatelem společenského šachového klubu 
„Chess for fun“ a hlavním vypravěčem neziskového 
sdružení „Die Erzählerei“ (www.dieerzaehlerei.com).

Pražský Němec by oslavil 140. narozeniny 

Franz Kafka  
(3. července 1883 Praha – 3. června 1924 Kierling u Klosterneuburgu)

 մ Nakolik je Kafka stále relevantní? Do jaké míry 
jsou motivy obsažené v jeho dílech aktuální i dnes?

Franz Kafka může být jen stěží aktuálnější. Jako by byl 
autorem naší doby. Jeho povídky a romány se někdy 
zabývají vyšší mocí, beznadějí jedince v anonymním 
aparátu. Jejich hrdinové často zoufale a obětavě bo-
jují proti systémům, které jsou do detailu vysvětleny, 
kterým nic nechybí a jejichž existence a fungování 
jsou přijímány téměř beze slov. Zároveň však zůstáva-
jí neproniknutelné a zlověstné, ba hrozivé. V Kafkově 
románu „Proces“ bojuje Josef K. proti tomu, co je prý 
nepochybnou vinou, proti obvinění, ačkoli si není vě-
dom žádného provinění. Jeho soukromí je narušeno, 
a až do konce se nedozví, z čeho je obviněn. Ještě zře-
telněji se to ukazuje v „Zámku“. Bez zjevného důvodu 
se proti novému návštěvníkovi vzbouří téměř celá ves-
nice; není zkrátka vítán, neboť pohostinnost zde není 
zvykem a cizinci se netolerují. Tyto motivy jsou nám 
dnes až příliš známé. Mnozí mají pocit, že už nejsou 
slyšet, že jim nikdo nerozumí, a někteří získali pocit, 
že se rozhoduje „shora“ a anonymně. Bohužel i cizina 
dostává v naší společnosti stále více negativní konota-
ce. Jiný pohled však často přináší osvěžení, obohacuje 
interakci a zpochybňuje zakořeněné struktury. 

Letos slavíme Kafkovy 140. narozeniny a příští rok 
100. výročí jeho úmrtí. Jeho díla však mají v sobě cosi 
univerzálního, věčného, těžko mohou být aktuálněj-
ší. I já jsem neustále dotazován na Kafku. Ať už ve 
školách, na univerzitách, na kulturních akcích nebo 
v běžném životě. V současné době zažívá novou po-
pularitu. Na pultech knihkupectví se objevují nová 
vydání, jeho dílem se zabývají podcasty, natáčejí se 

V  roce 2023 uběhne 140 let od narozenin spisovatele Franze Kafky. Dílo Franze Kafky v posledních 
letech stále více vyhledávanější zejména mladou generací. Znamená to tedy, že je Kafka stále aktuál-
ní? A je důležité udržovat naživu povědomí o tomto autorovi, jehož díla vznikala na počátku minulého 

století? Na tyto a další otázky jsme se zeptali pana Przemka Schrecka, který se životem a dílem Kafky zabývá 
valnou část svého života a paní docentky Viery Glosíkové z pedagogické fakulty Karlovy univerzity. 
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dokumenty a seriály a v poslední době ho dobrovolně 
čtou i studenti. Je to slibný vývoj, který mě osobně vel-
mi těší a potvrzuje mou snahu ukázat Kafku v novém,  
úplnějším světle, v pestrém panoramatu jeho doby.

 մ Jak byste definoval pojem „kafkovský“?

Mám s tímto termínem jisté potíže. Dnes se používá 
opakovaně chybně. Jakmile to začne být divné, už je to 
kafkovské. Ale ono je to složitější. Kafkovy postavy se 
často nedobrovolně ocitají v groteskních a absurdních 
situacích. Na jedné straně se musí potýkat s odporem 
a předsudky, s podmínkami a konstelacemi, které jsou 
nevysvětlitelné a hrozivé. Zároveň jsou zavaleni hro-
madou informací. Dokonce i nezúčastnění aktéři jsou 
zapojeni a často vědí více než je protagonistovi pří-
jemné. Zdá se, že vše nějak souvisí se vším ostatním. 
Navíc se objevuje jakási snová logika: prostor a čas 
ztrácejí svou legitimitu, detaily jsou vidět rozostřeně, 
světelné podmínky se rozptylují, labyrint chodeb se 
nečekaně rozvíjí. Hlavní hrdina se dostává do podivné 
situace, jeho soukromá sféra je zničena, jenže ani on, 
ani čtenář neprohlédne smysl toho všeho.

Pojem kafkovský se bohužel často přelévá i na 
samotného autora. Vzniká pak klišovitý černobílý 

obraz, který Franze Kafku, jenž byl ve skutečnosti 
citlivým, oblíbeným a zábavným člověkem, zkresluje 
k nepoznání.

 մ Jaký význam má Kafka ve vašem životě?  
Co vás na Kafkovi jako autorovi přitahuje?

Mohu se považovat za velkého šťastlivce, že jsem se 
mohl již v raném věku věnovat své největší vášni, lite-
ratuře, a především Franzi Kafkovi. Citlivý, svérázný, 
pochybující a zároveň odhodlaný a plamenně vznětlivý 
světový autor na mě působil neodolatelnou fascinací. 
Hltal jsem jeho deníky, jeho více než 1000 dopisů, po-
vídky, romány a nesčetné útržky z jeho děl. V následu-
jících letech jsem o Kafkovi vyprávěl všem a každému, 
na požádání i bez požádání. Hrál jsem jeho povídky 
jako sólové hry v malých divadlech, pořádal jsem li-
terární procházky po Praze, učil se nazpaměť strán-
ky jeho deníků a přednášel. Od první chvíle mě Franz 
Kafka fascinoval jako člověk, dokonce víc než jeho dílo. 
A tak to už zůstalo: Když dnes mluvím o Kafkovi ve 
školách, na seminářích pro učitele, na kulturních akcích 
a v pražských uličkách, na prvním místě je Franz Kafka 
jako člověk a teprve potom jeho dílo.

Takže význam v mém životě je jednoduše vysvětli-
telný – kdybych měl být dnes obdařen největším bla-
hobytem, dělal bych přesně to, co dělám teď – vyprá-
věl bych vzrušující zábavné příběhy o Franzi Kafkovi.

 մ Do jaké míry ovlivnilo Kafkovo dětství, tlak  
na výkon v chlapecké škole a četná stěhování  
jeho pozdější život a dílo?

Dětství Franze Kafky se vyznačovalo četným stěho-
váním, neustálým střídáním chův a nepřítomností 
rodičů. Jeho otec Hermann vše podřizoval ekono-
mickému vzestupu svého galanternímu podnikání 
a společenskému postavení rodiny. Na péči, důvěr-
nost a kontinuitu ve Franzově ještě mladém životě 
v obecném životním běhu zkrátka nebyl čas. „Vy-
růstal jsem sám mezi mnoha lidmi“, vzpomínal Kafka 
později. Chlapec si brzy vypěstoval citlivou empatii, 
protože výbuchy vzteku jeho impulzivního otce byly 
stále častější. Kromě toho ho v chlapecké škole i na 
gymnáziu provázel neustálý pocit nedostatečnosti, 
přestože po léta zůstával privilegovaným žákem. Pl-
nění povinností zde bylo velmi důležité a žáci byli 
pod obrovským tlakem, aby podávali dobré výkony; 
byli neustále zkoušeni a známkováni. 

 zdroj www.kafkamuzeum.cz
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Vkrádal se do něj pocit nicoty spojený s nejistotou 
a stále rostoucí nedůvěrou ve stálost mezilidských vzta-
hů. To byl jeden z důvodů Kafkova defenzivního, spole-
čensky mrazivého a neangažovaného chování. Postup-
ně se stal přecitlivělým a rezervovaně se usmívajícím 
pozorovatelem, který musí neustále očekávat trest. 
Mnohé z těchto aspektů, především osamělost, moc 
a společensky přezíravé prostředí v jeho románových 
úryvcích, jsou charakteristické pro většinu jeho díla.

 մ Jak byste charakterizoval Kafkův vztah  
k rodině, zejména k jeho otci?

Vztahy byly vyhraněné. Zatímco k nejmladší sestře 
Ottle Kafka pěstoval nesmírně intenzivní a láskyplný 
vztah, často jí četl, chodil s ní na procházky a slovem 
i skutkem ji podporoval na její životní cestě, k dalším 
dvěma sestrám Elli a Valli byl téměř lhostejný. Nedo-
kázal si k nim vytvořit skutečný vztah. Kafkova matka 
Julie se vždy ujímala role prostředníka v rodinných 
sporech. Byla jakýmsi nárazníkem mezi ním a jeho 
temperamentním otcem. 

Jejich vztah byl vřelý, ale Kafka byl pevně pře-
svědčen, že nerozumí ani jemu, ani jeho spisovatel-
skému povolání. Jeho vztah s otcem se vyznačoval 
zklamaným očekáváním, výčitkami a někdy i hlasitý-
mi hádkami. V tehdejším přísně patriarchálním světě 
byla Kafkova cesta, alespoň v otcových očích, pev-
ně daná: Jednou měl převzít podnik. Skutečnost, že 
Franzovi byl cizí jakýkoli obchodní cit, ale psaní mu 
bylo svaté, že se, jak sám tvrdil, „skládal z literatury“, 
vedla opakovaně k hádkám. Hermann mu také vyčítal 
nedostatek vděčnosti, vzdoru a odhodlání. „Přesexu-
alizovaný, mešuge, není normální!“ zaznívalo často 
u kuchyňského stolu. Franz to všechno dlouho beze 
slova přijímal a teprve v posledních letech se od otce 
stále více odcizoval. Není proto divu, že Kafka mezi 
své nejbližší pokrevní příbuzné počítal Dostojevské-
ho, Grillparzera, Flauberta a Kleista.

 մ Do jaké míry ovlivnila Kafkova díla vztahy mezi 
Německem a Českou republikou?

Obávám se, že měřeno jejich sjednocujícím potenci-
álem, stále příliš málo. Určitě to souvisí i s Kafkovým 
pocitem chybějící příslušnosti: nejprve rakouský, pak 
československý, přesto německy mluvící Žid. Při po-
zitivním pohledu by se dalo říci: Evropan! A o tom 
to celé je. Jsme přece především lidé a rodíme se do 

hranic té či oné země bez vlastního přičinění. Měli 
bychom tedy využít obohacující a integrující sílu, kte-
rá vychází z literatury, abychom se ještě více sblížili. 
V Praze se pokaždé cítím velmi vítán, je to nádherný 
pocit. A když v berlínských ulicích slyším češtinu, vy-
kouzlí mi to úsměv na tváři. 

Využiji 140. narozenin Franze Kafky a 3. července 
pozvu Čechy i Němce do „Haus zur Minute“ v býva-
lém domě Kafkovy rodiny na pražském Staroměst-
ském náměstí, abychom si o tomto neobyčejném, 
zdvořilém, vždy přátelském a usměvavém pánovi po-
vídali a nikdy se neunavili prohlubováním a pěstová-
ním přátelství mezi oběma zeměmi.

Nejbližší akce v Praze v „Haus zur Minute“: 
1. července 2023 Doktor Kafka a ženy 
3. července 2023 Franz Kafka se stává spisovatelem
4. září 2023 Nemožnosti v Alchymistické uličce
6. září 2023 Kafkova Praha – literární procházka 
                    se začátkem v „Haus zur Minute“

Doz. habil. PhDr. Viera Glosíková, CSc.

Viera Glosíková působí jako docentka na Katedře 
germanistiky Karlovy univerzity v Praze. Přednáší 
o německojazyčné literatuře v ČR i v zahraničí. Je 
autorkou několika knih a odborných článků, které 
se věnují převážně literární tvorbě pražských autorů 
německého jazyka. Je členkou správní rady Pražského 
literárního domu německých spisovatelů.

 մ Do jaké míry hraje Kafkova česká identita roli 
v jeho životě / literárním díle?

Především je třeba říci, že česká identita se nevztahu-
je na Franze Kafku. Je třeba rozlišovat mezi češtinou 
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a češstvím. Českou je třeba chápat 
ve smyslu teritoriálním a českou 
ve smyslu národním. Franz Kafka 
nebyl Čech v národním smyslu, ale 
Čech německé národnosti, který 
žil nejprve v Čechách a po první 
světové válce v Československu. 
Bohemia nebo Bohemian jsou pro 
překladatele komplikované pojmy. 
Kurt Krolop, největší znalec praž-
ské německé literatury, k níž Kafka 
patřil, vysvětloval pojem Čech jed-
noduše a výstižně jako „slovanský 
plus německý“ a pojem Čech jako 
„slovanský minus německý“.

Čechy a rodná Praha měly na 
osobnost Kafky zjevně silný vliv, 
a to nejen reálie země a města, ale 
i každodenní interakce s českým 
obyvatelstvem. Kontakty Kafky 
s českými občany byly různorodé, 
protože vůči nim stál v různých 
pozicích. Jeho základní kosmopo-
litní postoj k druhým byl bez ná-
rodnostních předsudků a neopod-
statněných pejorativních názorů. 
Velmi průkazně to lze vyčíst napří-
klad z jeho dopisů Mileně. Adresátka dopisů, Milena 
Jesenská, byla česká novinářka a Kafkova první pře-
kladatelka do češtiny.

 մ Kafkovo přání spálit po smrti svá díla ukazuje  
na jeho obrovské pochybnosti o sobě samém.  
Odráží se tento postoj v jeho dílech? Proč si Kafka 
přál, aby byla jeho díla po smrti spálena?

Otázka závěti není tak jednoznačná, jak se často 
prezentuje. Kafka skutečně napsal dvě krátké závěti, 
které však neměly oficiální listinnou podobu. První 
z nich byla bez data a byla adresována jeho nejlep-
šímu příteli Maxi Brodovi, který tento zápis našel po 
Kafkově smrti na jeho pracovním stole mezi jinými 
poznámkami. V tomto dopise Kafka žádal, aby jeho 
přítel spálil vše z jeho pozůstalosti, včetně deníků, 
dopisů, rukopisů, kreseb atd. a aby tak učinil, aniž by 
je četl. Druhý dopis nese datum 29. listopadu, ale 
není v něm uveden žádný rok. Literární vědci před-
pokládají, že by se mělo jednat o rok 1922. 

Zde Kafka žádá svého přítele, 
aby vše opět spálil, ale s jednou vý-
jimkou. Mělo by to být pět knih se 
známými povídkami, jako jsou Pro-
měny, Proces, V trestanecké kolo-
nii a povídka Hladový umělec. Jak 
již bylo naznačeno, ani jeden z do-
pisů nepředstavuje právně plat-
ný dokument, jakým by měla být 
závěť. A Kafka byl přece právník! 
Brod se později zmínil, že v prv-
ní „závěti“ svému příteli otevřeně 
řekl, že podle ní nebude jednat. 
Mimochodem, Kafka mohl, kdyby 
chtěl, své dokumenty zničit sám, 
od doby, kdy mu byla diagnostiko-
vána tuberkulóza hrtanu, uplynulo 
poměrně dost času. Otázka, zda 
tzv. závěti skutečně vyjadřovaly 
jeho vnitřní přání je vlastně stále 
velmi sporná a nejasná.

մ Jaký vztah měl Kafka k Praze?

Praha byla pro Kafku místem mi-
lovaným i nenáviděným. Miloval 
město s jeho stavbami, Vltavou, 
mosty, zvony a věžemi, úzkými 

uličkami, kulturou a uměním. Nenáviděl ji především 
pro její maloměšťáckou stísněnost.

 մ Do jaké míry hraje židovství roli v Kafkově životě 
a díle?

Kafkův vztah k židovství není jednoznačný. Na jedné 
straně patřil k pražským asimilovaným Židům, kteří 
svůj původ neproblematizovali, na druhé straně se 
v jeho životě vyskytly momenty, které prohloubily 
jeho zájem o judaismus a pravděpodobně proto si 
přál navštívit Palestinu a naučit se hebrejsky.

 մ Do jaké míry Kafkova díla posílila německo-české 
vztahy?

Kafkovo kompletní dílo představuje vrcholné dílo 
v oblasti německojazyčné literatury, které je zároveň 
spjato s prostředím a atmosférou jeho vlasti, zejména 
Prahy. Snad i v tomto smyslu lze jeho dílo přijmout 
jako most k mezinárodnímu porozumění.

 zdroj www.kafkamuzeum.cz
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absolvování svého studia. Navíc 
jsem si jako člověk bez církevní 
příslušnosti nebyla jistá svým při-
jetím v organizaci. Nemohla jsem 
se více zmýlit. Narazila jsem na 
velmi otevřené a milé lidi, kteří mi 
pomohli nabourat mé stereotypní 
představy. Vyzkoušela jsem si růz-
norodou práci, od té kancelářské 
po více kreativní, jako je správa 
sociálních sítí či vymýšlení a reali-
zace projektů. Seznámila jsem se 
s řadou mladých lidí, dobrovolníku 
a dobrovolnic, jejichž nasazení 
v takovýchto spolcích je zásadní. 

Můj rok s SAG
Přiznám se, že 
jsem od stáže 
u SAG neměla 
nijak velké oče-
kávání. Jako 
studentka Čes-
ko-německých 
studií na FSV 

UK musím povinně splnit praxi 
v bilingvním prostředí, tudíž jsem 
svoje angažmá brala sice jako 
prima příležitost, nicméně pod-
míněnou nutností k úspěšnému 

Mé praktikum v SAG
Jmenuji se Helena Schmidt a je mi 24 let. 
V současné době studuji bakalářský obor 
Interkulturní komunikace v německé 
Kamenici a v létě 2023 budu své studi-
um ukončovat. Jednou ze součástí mého 
studia je i moje zahraniční stáž v SAG. 
O Českou republiku se díky její blízkos-
ti zajímám už od doby, kdy jsem začala 

Sdružení bych chtěla popřát 
vše dobré do budoucna, mnoho 
nových členů se zájmem o čes-
ko-německé přátelství a vytrva-
lost v dosavadní záslužné práci. 
V neposlední řadě chci poděkovat 
Amálce, která mě po celou dobu 
vedla a vytvářela prostředí, ve 
kterém byla stáž nikoliv nutnos-
tí, ale radostí. Nahlídnout pod 
pokličku organizace s celospole-
čenským přesahem je podle mě 
velmi cenná zkušenost a já jsem 
moc ráda, že to mohlo být právě 
u SAG. 

Anna Fürstová 

studovat v Kamenici. Proto pro mě bylo 
jasné rozhodnutí absolvovat stáž právě 
zde. Zejména Praha je velmi vzrušující 
a během posledních dvou měsíců jsem 
se zde cítila velmi dobře. Ve svém volném 
čase ráda vařím a peču. Také ráda tvořím 
hudbu, maluji a chodím tančit.

Helena Schmidt
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Rádi vám budeme zasílat Informační list i v elektronické podobě! 
Přihlaste se o jeho odběr na e-mailu sdruzeni@ackermann-gemeinde.cz

Sdružení Ackermann- 
-Gemeinde a její dceřiná  
organizace Spirála vás 
srdečně zvou na společné 
setkání napříč generacemi 
na téma:  
Vývoj česko-německých  
vztahů – výzva současnosti?
Pojďte se námi diskutovat, 
tvořit a prožít společné 
setkání v prostorách centra 
Mariapoli v pražské Vinoři.  
Přihlaste se pomocí online 
formuláře a buďte u toho! 
Těšíme se na vás!

PS: O vaše ratolesti se 
během vašich workshopů 
a diskuzních kruhů rádi 
postaráme.

Dobrovolná služba  
v Mnichově! 
oD září 2023 Do srpna 2024

Mezigenerační setkání 2023


